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في ساحة الخط في قلب الشارقة، وضمن فعاليــــــات الـــــدورة الخامـســــة والعشرين من مهــرجــــان الفــنـــون 
ــادة عبــــدالله بــن محمــد العويــس، رئيــس دائــرة الثقافــة فــي الشــارقة، والأســتاذ  ــة، افتتـــح ســــعــ الإسلامــيــ
محمــد إبراهيــم القصيــر، مديــر إدارة الشــؤون الثقافيــة فــي الدائــرة، مديــر المهرجــان، 6 معــارض فــي 
الخــط العربــي، والحروفيــات، والزخرفــة المذهّبــة، وذلــك بحضــور ســعادة عائشــة ديمــاس، مديــر عــام هيئــة 

الشــارقة للمتاحــف، وعــدد كبيــر مــن الفنانيــن والإعلامييــن ومحبــي فنــون الخــط العربــي.
واســتضاف متحــف الشــارقة للخــط المعــرض الشــخصي للفنــان الإماراتــي عبــد القــادر الريّــس بعنــوان 
الخطــاط  معرضــي  والزخرفــة  العربــي  الخــط  لفــن  الشــارقة  مركــز  اســتقبل  فيمــا  الحــرف«،  »ســكينة 
المغربــي عبــد الرحيــم كوليــن بعنــوان »تجلّيــات آيــة«، والخطــاط التركــي فرهــاد قورلــو بعنــوان »جواهــر 
الحــروف«، فــي حيــن احتفــت بيــوت الخطاطيــن بمعرضيــن همــا »خُطّــت فــي الشــارقة« لثلاثــة خطاطيــن 
عرب، و»المعاصرة في التذهيب« لـ6 فنانين وفنانات، أما جمعية الإمارات لفن الخط العربي والزخرفة 

الإسلاميــة فقــد فتحــت أبوابهــا أمــام معــرض »كســوة الكعبــة المشــرفة.. بيــن المهابــة والإبهــار«.

At the Calligraphy square in the heart of Sharjah area and as part of the activities of Islamic 
Arts Festival 25th edition, His Excellency Abdullah bin Mohammed AL Owais Chairman of the 
Department of Culture in Sharjah and Mr. Mohammed Ibrahim Al qaseer Director of Cultural Af-
fairs Directorate at the Department of Culture and Festival Director inaugurated six exhibitions 
featuring Arabic calligraphy, Hurufyyat and golden ornamentations. The inauguration was at-
tended by Aisha Deemas Director General at Sharjah Museums Authority in addition to a large 
number of artists, journalists and Arabic calligraphy enthusiasts.
Whereas, the Sharjah Calligraphy Museum hosted the solo exhibition of the Emirati artist Abdul-
qader Alrais, entitled “Serenity of Letter”. The Sharjah Centre for the Art of Arabic Calligraphy 
and Islamic Ornamentation hosted two exhibitions, one by the Moroccan calligrapher Abder-
rahim Gouline, entitled “Manifestations of a verse”, and the second one is “Jewels of Letters” 
exhibition by Turkish calligrapher Ferhat Kurlu. The Calligrapher Studios celebrated two exhibi-
tions: «Scripted in Sharjah» by three Arab calligraphers, and «Contemporary in Illumination Art” 
by six artists. As for the Emirates Society for Arabic Calligraphy and Islamic Ornamentation, it 
hosted the exhibition «The Kiswah of the Holy Kaaba... between Majesty and Dazzling”. 

ساحة الخط تشهد افتتاح
6 معارض لـ 13 فناناً

Calligraphy square
6 openings & 13 artists
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Sharjah Art Museum . Calligraphy Square . House of Wisdom . 1971-Design Space . Khorfakkan Amphitheatre . Kalba Beach »سكينة الحرف« والمعاصرة في 
التذهيب«.. ومضات إبداعية

اســتهل العويس والقصير والحضور جولتهم بدءاً من معرض »ســكينة الحرف« للفنان الإماراتي 
عبــد القــادر الريّــس، المخصّــص لمجموعــة مــن لوحاتــه الحروفيــة، بالإضافــة إلــى لوحــة تمثّــل 
جامــع الشــارقة الكبيــر، وكانــت مناســبة مهمّــة للاطلاع عــن كثــب علــى تجربــة الريّــس فــي مجــال 
الحروفيــات، وكيــف دخــل إليهــا مــن بوّابــة التجريــد الواســعة، مقتفيــاً آثــار الحروفيّيــن العــرب 

الذيــن ســبقوه إلــى هــذا المســعى.
واســتمع الحضــور إلــى شــروحات الفنــان حــول اللوحــات التــي أنتــج معظمهــا بالألــوان المائيــة 
علــى ورق مــن قياســات مختلفــة، وقــد حــرص الفنــان فيهــا علــى خلــق تناغــم بيــن الحــرف والفضــاء 

اللونــيّ المحيــط.
وفــي بيــوت الخطاطيــن، تابــع الحضــور جولتهــم حيــث حظــوا بجولة مميزة في معرض »المعاصرة 
في التذهيب« بمشــاركة 6 فنانين من تركيا، هم: أورخان داغلي، وخديجة ديليك، وســلمى قلقان، 
وفاطمــة ورال، وفاطمــة دودوكجــو، ومعصومــة مــرادي، وعكســت الأعمــال جانبــاً مهمــاً فــي إبــراز فــن 

التذهيــب، وذلــك عــن طريــق تذهيــب المصاحــف والمســاجد بالزخــارف التقليدية الأصيلة.
وتــم توظيــف تلــك المفــردات الأصيلــة والدقيقــة بتشــكيلات فنيــة هندســية وحــرة تعبّــر عــن مقــدرة 
وترهــف  تثــري  أحاســيس  إلــى  الصارمــة  والقواعــد  النظــم  ذات  المفــردات  فــي تطويــر  المُذَهّــب 

الناظــر مــن خلال رشــاقة التذهيــب، ولتفتــح أبوابــاً جديــدة للإبــداع والتكويــن المعاصــر.
كمــا اســتضافت بيــوت الخطاطيــن معــرض »خطّــت فــي الشــارقة« بمشــاركة: عبــد الــرزاق المحمــود 
مــن ســوريا، ومؤمــن الشــرقاوي وياســر العشــري مــن مصــر، حيــث قدّمــوا أعمــالًاً تعبّــر عــن إبداعاتهــم 

فــي فنــون الخــط العربــي.



1011

. متحف الشارقه للفنون . ساحة الخط . بيت الحكمة . 1971 - مركز للتصاميم . مدرج خورفكان . شاطئ كلباء

Sharjah Art Museum . Calligraphy Square . House of Wisdom . 1971-Design Space . Khorfakkan Amphitheatre . Kalba Beach



1213

. متحف الشارقه للفنون . ساحة الخط . بيت الحكمة . 1971 - مركز للتصاميم . مدرج خورفكان . شاطئ كلباء

Sharjah Art Museum . Calligraphy Square . House of Wisdom . 1971-Design Space . Khorfakkan Amphitheatre . Kalba Beach

“Serenity of Letter”
& “Contemporary in Illumination Art”
… flashes of creativity 
Al Owais, Al Qaseer, and the audience began their tour from the solo exhibition “Serenity of 
Letter” of the renowned Emirati artist Abdulqader Alrais, which is primarily focusing on a 
collection of his impressive Hurufyya (Letterism) paintings. In addition to a painting captur-
ing the essence of the Sharjah Grand Mosque, which presents a significant opportunity to 
delve into Alrais’s journey within the realm of Hurufiyya, exploring his transition from the 
expanses of abstraction following the path laid by prior Arab Hurufiyya artists. 
The audience listened to the artist’s explanations about the paintings, most of which he 
created in watercolor on paper and in different sizes, in which the artist was keen to create 
harmony between the letter and the surrounding colorful space.
The attendees enjoyed a distinguished tour at the Calligrapher Studios, which hosted the 
exhibition “Contemporary in Illumination Art” with the participation of six artists from Tur-
key, and they are as following Orhan Daghli, Hatice Dilek, Selma Kalkan, Fatma Betül Vu-
ral, Fatma Dudukcu, and Masoumeh Moradi. The artworks reflected an important aspect 
in highlighting the art of illumination, through illuminating the Qur’an and mosques with 
authentic traditional ornamentations.
Such authentic and fine elements were employed through free geometric artistic formations 
that remarkably reveal the artist’s ability in evolving certain visual elements known for their 
strict systems and rules into feelings that enrich the viewer’s visual experience through 
contemporary illumination designs and compositions. 
In addition, the Calligrapher Studios hosted “Scripted in Sharjah” exhibition with the par-
ticipation of Abdulrazzaq Al Mahmoud from Syria, and Moamen El Sharkawi and Yasser Al 
Ashry from Egypt, where their exceptional calligraphy works, revealed so much of their 
creativity in Arabic calligraphy arts. 
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فــي جمعيــة الإمــارات لفــن الخــط العربــي والزخرفــة الإسلاميــة، اســتكمل الحضــور جولتهــم حيــث 
معــرض »كســوة الكعبــة المشــرفة.. بيــن المهابــة والإبهــار«، الــذي يقــام بالتعــاون بيــن الجمعيــة 
ومركــز الكــون للثقافــة والإبــداع الســعودي، الــذي يولــي اهتمامــاً خاصــاً ومميــزاً لعمــارة الكعبــة 
المشــرفة وكســوتها علــى مــرّ التاريــخ منــذ إنشــائها علــى يــد ســيدنا إبراهيــم عليــه الــسلام وحتــى 

وقتنــا الحاضــر.
و»مركــز الكــون« مؤسســة علميــة بحثيــة متخصّصــة فــي مجــال العمــارة والفنــون الإسلاميــة، أنشــئت 
عــام 1422 هـــ الموافــق 2001م بمكــة المكرمــة، وتُعنــى بجمــع وتوثيــق التــراث المــادي والمعنــوي 
بالعصــر  مــروراً  نشــأتهما،  منــذ  وذلــك  تاريخهمــا،  امتــداد  علــى  الشــريفين، وحفظــه  للحرميــن 

الإسلامــي بحقبــه المختلفــة، وصــولًاً إلــى العهــد الســعودي.
وفــي مركــز الشــارقة لفــن الخــط العربــي والزخرفــة، اطّلــع العويــس والقصيــر والحضــور علــى 
آيــة«، و»جواهــر الحــروف«، وفــي الأول تابــع الحضــور تنــوعّ الخــط المغربــي  معرضــي »تجلّيــات 
وتربّعــه - خاصــة الخــطّ المبســوط المنحــدر مــن كوفــيّ المصاحــف - علــى منصّــة المصاحــف 
والمخطوطــات فــي الغــرب الإسلامــي، وتفرّعهــا إلــى الدقيــق/ الرفيــع والجلــي، عنــد الخطــاط عبــد 

الرحيــم كوليــن.
وفــي الثانــي اطّلــع الحضــور علــى أعمــال الفنــان التركــي فرهــاد قورلــو حيــث يضــمّ معرضــه قســماً 
مــن أعمــال الحبــر المُزيّــن بالذهــب، وقســماً آخــر مــن الذّهــب الخالــص، كُتــب بكلمــاتٍ لهــا روحٌٌ 

ومعنــى.

كسوة الكعبة المشرفة..
بين المهابة والإبهار
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The Emirates Society for Arabic Calligraphy and Islamic Ornamentation hosted the exhibi-
tion «The kiswah of the Holy Kaaba… between Majesty and Dazzling” which is organized in 
cooperation between the Society and Al Kwon Centre for Culture and Creativity. The Centre 
has paid special attention to the architecture of the Holy Kaaba and its Kiswah throughout 
history, specifically since its inception by Prophet Ibrahim peace be upon him, and until the 
present time. 
 Al Kwon Centre for Culture and Creativity is recognized as a scientific research institution 
specialized in the field of architecture and Islamic arts. It was established in 1422 AH, corre-
sponding to 2001, in Mecca Al-Mukarramah. It is specialized in collecting and documenting 
the material and moral heritage of the Two Holy Mosques and preserving this magnificent 
heritage throughout the history, from its inception through the Islamic era and its various 
historical periods, until the Saudi era. 
At the Sharjah Centre for the Art of Arabic Calligraphy and Ornamentation, Al-Owais, Al-Qa-
seer, and the audience viewed both exhibitions “Manifestations of a verse” and “Jewels of 
Letters”. In the first exhibition, the audience observed the diversity of Moroccan calligraphy 
in particular the mabsout script that originally descended from the kufic of the Qur’an and 
the Islamic West manuscripts, and it branched into the fine/the delicate and the Jali scripts 
as demonstrated in the works of Abderrahim Gouline. 
In addition, the exhibition “Jewels of Letters” by Ferhat Kurlu included two groups, one are 
ink artworks decorated with gold and other are made of pure gold, and was written with 
spiritual and meaningful words.  

The kiswah of the Holy Kaaba…
between Majesty and Dazzling
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